
  داربست های مسجد امام اصفهان
 دور گنبد باقی می مانند

مدیرکل  که  بود  سالجاری  ماه  اردیبشهت  اواخر   
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان اصفهان از 
اتمام عملیات مرمت ۱۱ساله گنبد عظیم مسجد تاریخ امام)ره( 
)جامع عباسی( اصفهان همزمان با هفته میراث فرهنگی خبر 
داد. اکنون با وجود آنکه حدود شش ماه از طرح مرمتی گنبد 
مسجد امام اصفهان می گذرد اما هنوز پاسخ مشخصی از سوی 
مسئولان درخصوص وضعیت مرمتی این گنبد میراث جهانی 
ارائه نشده است. علیرضا ایزدی )مدیرکل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری اصفهان( دراین باره به ایلنا گفت: 
معتقد هستم، شیوه های مرمتی که تاکنون انجام داده ایم خالی 
از اشکال نبوده و نیست. از این رو یکی از دغدغه های همیشگی 
من میدان نقش جهان و آن چیزی است که پیرامون آن اتفاق 
می افتد. گنبد مسجد تاریخی امام )ره( اصفهان با کاربرد بیش 
از ۵۰۰هزار قطعه کاشی به عنوان بزرگ ترین گنبد کاشی کاری 
از مساجد تاریخی جهان شناخته می شود. در اواخر سال ۱۳۸۹ 
با نصب داربست روی گنبد مشاهده شد که در بخش جنوب 
شرق گنبد به دلیل اینکه بیش از سایر بخش های گنبد در 
معرض آفتاب و عوارض جوی است، لایه های زیرین و تزئینات 
کاشی کاری گنبد دچار آسیب جدی شده است. روی همین 
اصل با توجه به اینکه این بخش از گنبد در عملیات دهه ۸۰ 
خورشیدی مرمت شده بود، عملیات مرمت با تجهیزات کارگاه و 
انتخاب پیمانکار متناسب با این گنبد آغاز شد. این گنبد عظیم 
از ۱۶ ترک تشکیل شده و ارتفاع بدنه اصلی گنبد از کمربند 
تابش فوقانی گنبد بیش از ۳۷ متر است، لذا با بررسی های 
به عمل آمده در حین عملیات مرمت، مشخص شد سایر 
ترک های گنبد نیز نیاز به مرمت دارد، لذا پس از اتمام عملیات 
ترک های آسیب دیده و مرمت کامل لایه های زیرین گنبد، کار 
مرمت سایر ترک ها نیز در دستور کار قرار گرفت. درنهایت با 
تأمین اعتبار لازم، تمامی ترک ها، لایه های زیرین و تزئینات 
کاشی کاری گنبد با بیش از ۵۰۰هزار قطعه کاشی به طور کامل 
مرمت شد و با پایان مرمت ترک شانزدهم، عملیات مرمت 
این گنبد روز پنجشنبه ۲۹ اردیبهشت ماه به صورت مجازی 
و با دستور وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و 
با حضور قائم مقام وزیر و معاونت میراث فرهنگی کشور رسماً 
به پایان رسید و عملیات جمع آوری داربست های گنبد پس از 
۱۱سال بعد از پاکسازی کامل گنبد آغاز شد. دقیقا در همین 
نقطه بود که انتقادات از مرمت این گنبد تاریخی شدت گرفت 
چراکه چین خوردگی هایی در تعدادی از ترک های گنبد دیده 
شد. علاوه بر این اعوجاج، تغییر رنگ و مات بودن بخش هایی از 
کاشی های جدید نسبت به سایر کاشی های گنبد و حتا تغییر 
رنگ و نقش گل های ختایی و طرح و نقش های روی کاشی های 
گنبد مسجد امام اصفهان نیز مورد انتقاد قرار گرفت. اما درنهایت 
علیرضا ایزدی )مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری اصفهان( با اشاره به حواشی مرمت گنبد مسجد 
امام مطرح کرد: طی یک قرن اخیر بیش از ۳ بار آنهم در طی 
سال های ۱۳۱۶. ۱۳۲۸ مرمت کلی و در دهه ۴۰ مرمت جزئی 
روی این گنبد انجام شده به ویژه در دهه ۸۰ خورشیدی به طور 
کامل مرمت شده است. با توجه به مرمت های اساسی متعدد 
روی گنبد در طی ۴۰۰ سال گذشته، باید گفت دیگر هیچ کاشی 
اصیل صفوی روی آن باقی نمانده. ضمن آنکه این روزها با انواع 
آلودگی های موجود در هوا عمر کاشی ها کاهش یافته، بر همین 
اساس و بر پایایه  برآوردها گفته می شود عمر مفید کاشی ها 
حدود ۲۵ تا ۳۰ سال است. او ادامه داد: از سال های ۷۹ تا حدود 
سال ۸۵ مرمت های اساسی بر روی گنبد مسجد امام درجریان 
بود که با معرفی و انتخاب اصفهان به عنوان پایتخت فرهنگی 
جهان اسلام در سال ۱۳۸۵ این مرمت ها به دلیل برنامه های 
مختلفی که بنا بود برگزار شود، متوقف و داربست ها باز شدند. 
این گنبد بسیار عظیم است و ۱۶ ترک دارد. ۳ ترک آن در آن 
زمان مرمت نشده باقی ماند. در سال ۱۳۸۹ برآن شدند که ۳ 
ترک باقی مانده در ضلع جنوب غربی گنبد مسجد امام که از 
قضا در بخشی قرار دارد که باران خور و آفتاب خور آن زیاد است، 
را مرمت کنند. در آن سال مطرح شد که علاوه بر ضلع جنوب 
غربی، تعدادی از کاشی هایی که قبلا مرمت شده بود در ضلع 
شرقی گنبد دارای ایراداتی است. از این رو تصمیم برآن شد تا 
تمام گنبد مرمت و ایرادات به طور کامل حذف شود. باتوجه به 
آنکه بیش از ۵۰۰ هزار قطعه کاشی روی این گنبد قرار دارد و 
بزرگ ترین گنبد کاشی کاری جهان است و از آنجا که وضعیت 
مالی بخش میراث فرهنگی نیز خوب نیست، مرمت ۱۶ ترک 
آن بیش از ۱۱ سال طول کشید. ترک ها یک به یک تعویض، 
زیرساخت های گنبد اصلاح و کاشی ها در جای خود نصب شدند. 
درنهایت کاشی های قدیمی که قابل اصلاح و نگهداری بود نصب 
شد که حدود ۲۰درصد کاشی ها را دربرمی گرفت. این درحالی 
است که مرمت گنبد مسجد امام در فاصله زمانی حدود ۴ تا ۵ 
سال از مرمت اصولی قبل از آن انجام گرفته و با این وجود بیش 

از ۸۰ درصد کاشی های آن تعویض شده است.  

 آرمان ملی - چندی پیش، محققان ناسا، گفتند که ابری 
از گاز متان به طول ۵ کیلومتر، در آسمان جنوب تهران و بر 
بالای یک مجتمع دپوی زباله شناسایی شده است. بنا به اعلام 
سازمان جهانی هواشناسی، گاز متان از گاز های گلخانه ای 
مخرب به شمار می رود که در سال ۲۰۲۱، به بالاترین حد 
خود از سال ۱۹۸۴ تاکنون رسیده است. نکته اما پرداختن به 
مضرات گاز متان و آسیب های آن نیست. آن چه جالب است، 
واکنش های مسئولان شهری به ویژه شهردار و رئیس شورای 
شهر در این خصوص است. مهدی چمران در اولین واکنش خود 
در این باره گفت که ناسا همیشه دروغ می گوید و اصلا کارش 
دروغ گفتن است. علیرضا زاکانی، شهردار تهران در پاسخ به 
سوالی در خصوص انتشار عکس ناسا مبنی بر تشکیل ابری از 
گاز متان در جنوب تهران، گفت که هنوز از سوی دستگاه های 
بالادستی چیزی به ما اعلام نشده است و البته برای بار دیگر 
تاکید کرد که ناسا همه چیزش دروغ است و این هم دروغ 
است. او در حاشیه آیین  بهره برداری از پنج پروژه توسعه و 
نگهداشت شبکه اصلی مدیریت آب های سطحی پایتخت در 
جمع خبرنگاران این صحبت ها را مطرح کرد. همچنین پرویز 
سروری، نایت رئیس شورای شهر تهران در اظهار نظری جالب 
با واکنش به انتشار گزارش ناسا در رسانه ها، گفته: نمی توانم 
بگویم که امکان تولید گاز متان هست یا نه. واقعیت این است 
که من نسبت به رسانه ای که این گزارش را منتشر کرده، 
مشکوک هستم، زیرا ممکن است این خبر سیاسی باشد تا 
محیط زیستی. حالا هم مهدی چمران، شهردار تهران هم 
درباره توده گاز متان تهران، نظر داده و قضیه را از بیخ منکر 
شده. او گفته: عکس ناسا برای یک کشور دیگر است! چمران به 
انتشار تصویری از توده گاز متان در جنوب تهران توسط ناسا، 
اشاره کرده و در سخنانی، گفته: عکس منتشر شده از جنوب 
تهران درست نیست و گویا برای یک کشور دیگر است و در مورد 
توجه به آلودگی هوا در برنامه توسعه نیز ما پیگیر این موضوع 
هستیم و امیدواریم شهرداری اقدامات موثرتری در این زمینه به 
جای رنگ کردن جدول وسط خیابان انجام دهد. چرا که اشاره 
کردم که جدول وسط خیابان را سفید و سیاه می کنند که این 
فقط در پادگان های نظامی انجام می شود و در کشورهای دیگر 
بلوک های سیمانی را رنگ هم نمی کند. هر چند که در کاهش 
تصادفات در حدودی موثر است اما الان ضرورتی ندارد و بهتر 
است این پول را صرف خرید حتی یک اتوبوس کنند. اما رئیس 
شورای شهر تهران در واکنش به تذکر اعضای شورای شهر 
تهران در مورد وضعیت آلودگی هوای پایتخت گفته: معتقدم 
که شهرداری در تلاش برای حل آلودگی هوا است و دولت نیز 
همراهی خوبی در این زمینه دارد؛ اما سیستم کند اداری سبب 

شده که اثرات این اقدامات مشخص نشود. آنچه در اظهارات 
مسئولان شهری مورد توجه قرار می گیرد این است که چرا 
مسئولان شهری سعی در انکار وجود گاز متان در آسمان شهر 

تهران دارند؟
 تصاویر ماهواره ای، از رؤیت توده عظیم ابر متان در 

جنوب ایران خبر می دهند
اما در زمینه وجود گاز متان، خبرآنلاین در گزارشی اعلام 
کرده که »به تازگی انتشار گاز متان در نزدیکی تأسیسات 
سوخت فسیلی در نقطه ای دورافتاده از استان فارس در جنوب 
ایران توسط ماهواره GHGSat رؤیت شده است، موقعیت 
مکانی این توده  جدید متان در حوالی تأسیسات سوخت فسیلی 
در نزدیکی ارسنجان- خیرگو گزارش شده، گاز متان سبب گرم 
شدن زمین می شود و به گفته دانشمندان، یکی از سریع ترین 
و ارزان ترین راه ها برای خنک کردن سیاره زمین، جلوگیری از 
انتشار گاز متان است که ۸۴ برابر بیشتر از دی اکسیدکربن، در 
گرمایش جهانی نقش دارد.« و البته همان طور که در ابتدای 
متن، ذکر شد، این اولین بار نیست که گزارشی از انتشار گاز 
متان در ایران ارائه شده است، مدتی قبل ناسا در یک گزارش 
اعلام کرد در جنوب تهران شواهد انتشار این گاز را رویت کرده 
است. اما برخلاف اظهارات مقامات شهری پایتخت گزارش های 
مربوط به انتشار گاز متان نه تنها سیاسی نیست بلکه صرفاً برای 
 )Bloomberg Green( ایران هم نیست، بلومبرگ گرین
با همکاری شرکت نظارت بر انتشار گازهای گلخانه ای- جی. 
اچ. جی )GHGSat Inc(، به طور انحصاری تصاویر ماهواره ای 
جدیدی از انتشار متان در سراسر جهان را منتشر کرده است. 
خبرگزاری بلومبرگ و شرکت GHG با همکاری یکدیگر، به 
واسطه تصاویر اختصاصی ماهواره هایشان، نقاط مختلفی را در 
سطح کره زمین شناسایی کردند که دال بر وجود توده ای از گاز 
متان بر فراز این نواحی است. استان فارس در ایران هم یکی از 
این مناطق است که شرکت نظارت بر انتشار گازهای گلخانه ای، 
علت تشکیل ابر متان در فارس را به فعالیت های مربوط به بخش 
نفت و گاز مرتبط می داند و تخمین زده که متان در این منطقه 
با سرعت ۷۹۵ کیلوگرم در ساعت پخش می شود. بلومبرگ 
جهت کسب اطلاعات تکمیلی در این باره، ایمیلی به شرکت 
ملی نفت ایران فرستاده، اما تا کنون پاسخی دریافت نکرده 
است. در ادامه، علل تشکیل ابرهای متان در برخی از نقاط کره 

زمین شرح داده می شود: 
 امَّان، اردن؛ 

در نزدیکی امان، پایتخت اردن، یک ابر متان مشاهده شد که 
GHGSat این توده را به انباشت زباله نسبت داد و میزان انتشار 
آن را ۴۸۷۶ کیلوگرم در ساعت تخمین زد. زباله ها و مکان های 

دفع زباله، زمانی منجر به تولید گازهای گلخانه ای قوی می شوند 
که مواد آلی مانند پسماند موادغذایی در نبود اکسیژن تجزیه 
شوند. محل های دفع زباله و فاضلاب که ناشی از فعالیت های 
انسانی اند، عامل حدود ۲۰درصد از انتشار متان هستند. ناتوانی 
در مهار انتشار گاز متان ممکن است اهداف جهانی در زمینه 

بهبود شرایط اقلیمی را به خطر بیندازد. 
 لاهور، پاکستان؛ 

رشد کلانشهرها در جنوب آسیا و افزایش زباله ها باعث ایجاد 
 GHGSat .توده هایی از گاز متان در این منطقه شده است
آخرین مشاهدات در لاهور را به اماکن دفع زباله نسبت داد و 
میزان انتشار این توده را ۱۴۰۳ کیلوگرم در ساعت تخمین زد. 
طبق آمارهای سال گذشته، بیش از نیمی از میزان انتشار گاز 
متان در سطح جهان مربوط به محل های دفع زباله در آسیا بود. 

انباشت زباله، در تشکیل توده متان نقش بسزایی دارد. 
 ترکمنستان؛ 

یک توده بزرگ متان در آسیای مرکزی، در ترکمنستان، 
مشاهده شده و گفته می شود که این منطقه یک کانون جهانی 
برای تجمع گازهای گلخانه ای است.  GHGSat این توده 
را به بخش نفت و گاز کشور ترکمنستان نسبت داد و میزان 
انتشار گازهای گلخانه ای را حدود ۸۵۰۱ کیلوگرم در ساعت 

تخمین زد. 
 کبِک، کانادا؛ 

 GHGSat ابری از متان در حومه مونترال مشاهده شد که 
منشأ آن را انباشت زباله  )در محل های دفع زباله ها( دانست. 
این شرکت ماهواره ای، میزان انتشار گازهای گلخانه ای 
را ۱۱۸۵ کیلوگرم در ساعت تخمین زد. سیسلیا پارسونز، 
سخنگوی سازمان محیط زیست و تغییرات آب و هوایی کانادا، 
ایمیل بلومبرگ که در آن پرسیده شده بود »آیا این آژانس 
فعالیتی در خصوص انتشار این گاز انجام می دهد؟« را تأیید 

کرد و در پاسخ گفت که در حال بررسی این موضوع است. 
 شهرستان پشچنا )Pszczyna(، لهستان؛ 

دو توده متان، به صورت مجزا، در جنوب لهستان در نزدیکی 
مرز جمهوری چک توسط ماهواره GHGSat در ۸ نوامبر 
مشاهده شد.شرکت نظارت بر انتشار گازهای گلخانه ای، 
غلظت متان را به حوزه زغال سنگ نسبت داد و گفت که در 
صورت خردشدن سنگ های رسوبی یا پدیدآمدن درزهایی در 

زغال سنگ، متان می تواند از معادن زغال سنگ نشت کند. 
 چین؛ 

به گزارش GHGSat، ماهواره ارسالی در ۴ نوامبر، شش 
منبع انتشار متان را در شمال شرقی چین در نزدیکی میدان 
نفتی داکینگ شناسایی کرد. میزان انتشار تخمینی بین ۴۴۶ 
تا ۸۸۴ کیلوگرم در ساعت و نرخ تجمعی آن ۴۴۷۷ کیلوگرم 

در ساعت بود. 
 استان فارس، ایران

ماهواره ی GHGSat در ۶ نوامبر، نشت متان را در نزدیکی 
تأسیسات سوخت فسیلی در منطقه ای دورافتاده از استان 
فارس در جنوب ایران مشاهده کرد. شرکت نظارت بر انتشار 
گازهای گلخانه ای، این توده متان را به بخش نفت و گاز 
نسبت می دهد و تخمین زده است که متان در زمان مشاهده 
با سرعت ۷۹۵ کیلوگرم در ساعت پخش می شود. مسئولان 
شرکت ملی نفت ایران، هنوز به ایمیل ارسال شده از سوی 
بلومبرگ جهت تأیید و بررسی این موضوع پاسخ ندادند. 
بر اساس گزارش Global Energy Monitor، صنعت 
نفت ایران، بیش از سایر تولیدکننده های جهانی، متان 
تولید می کند. این کشف ها توانایی روبه رشد ماهواره ها برای 
شناسایی و ردیابی متان )تقریباً در هر نقطه از جهان( را نشان 
می دهد که فرصتی ارزشمند در راستای ایجاد شفافیت در 
حوزه های اقلیمی و آب وهوا است. شرکت ها و مؤسسات 
مختلفی در این راستا اقدام به پرتاب ماهواره های چندطیفی 
کرده اند؛ این ماهواره ها قادرند ردّ منحصربه فرد متان را 
شناسایی و ردیابی کنند. GHGSat شش ماهواره در مدار 
دارد که در حال حاضر یکی از آنها به پیگیری و نظارت بر گاز 
متان اختصاص داده شده است. شنیده ها حاکی از آن است که 
تا پایان سال آینده، پنج ماهواره دیگر از سوی این کمپانی به 

فضا پرتاب خواهند شد. 

9اجتماعی سال پنجم
شماره   1419

    چهار شنبه 
1401 .08 .25
21ربیع الثانی1444/ 16نوامبر2022

a r m a n m e l i . i r

         88760176                

فــــرارو

 اشتغال پایدار مهم ترین دغدغه 
کارگران است 

رئیس انجمن صنفی استادکاران و کارگران 
ساختمانی مازندران گفت: مشکلات کارگری 
این روزها با توجه به شرایط اقتصادی افزایش 
یافته و معیشت کارگران هم درگیر با مسائل 
ریز و درشت کشور شده و آسیب های اجتماعی 
جبران ناپذیری را به همراه خواهد داشت. 
هادی ساداتی در گفت وگو با ایلنا، اظهار کرد: 
تضمین اشتغال پایدار و دفاع از حقوق کارگران 
مهم ترین دغدغه کارگران است و این در حالی 
است که اکنون بیش از ۳۵درصد کارگران تنها 
نیمی از حداقل حقوق را دریافت می کنند و 
بیشتر آنها از بیمه که حق یک  کارگر است 
محروم مانده اند.به گفته ساداتی، براساس 
اعلام کارشناسان این حوزه از یک میلیون و 
هشتصد هزار کارگر ساختمانی کشور، تنها 
۶۰۰ هزار نفر بیمه هستند و این در حالی است 
که استان مازندران از جمعیت ۷۵هزار نفری 
کارگران ساختمانی، تنها ۵۰هزار نفر بیمه اند 
و از حداقل حق یک کارگر که بیمه است، 
محروم اند و باید در این باره فکر اساسی انجام 
شود که با اجرا شدن ماده ۵ قانون بیمه اجتماعی 
نمایندگان  کارگران ساختمانی که برخی 
کارشکنی می کنند، مشکلات بیمه این قشر 
حل و فصل شود و اکنون بررسی ماده ۵ قانون 
بیمه اجتماعی کارگران ساختمانی چشم انتظار 
رأی نمایندگان مجلس است. رئیس انجمن 
کارگر ساختمانی استان مازندران یادآور شد: 
براساس آنچه  توسط علی بابایی کارنامی نماینده 
مردم ساری و میاندورود در مجلس و رئیس 
فراکسیون کارگری مجلس بیان شد،  شور 
دوم طرح اصلاح ماده)۵( قانون بیمه کارگران 
ساختمانی در کمیسیون اجتماعی مجلس 
به تصویب رسیده است و بررسی این مهم در 
دستورکار صحن علنی مجلس قرار خواهد 
گرفت و با تصویب این قانون، افرادی که کارت 
مهارت فنی در شغل ساختمان داشته باشند 
باید در یک فرآیند یک روزه تحت پوشش بیمه 
قرار گیرند. ساداتی افزود: باید با مدیریت و 
ساماندهی حقوق کارگران، عدالت اجرایی شود 
و ما هم خواهان اجرای عدالت برای کارگران 

ساختمانی هستیم. 
 

خطر زلزله  برای بافت های 
فرسوده خراسان جنوبی 

نماینده خراسان جنوبی در شورای عالی 
استان ها، گفت: رودخانه کال شور به عنوان 
کانال آب شهرستان بیرجند سال هاست در حال 
جمع آوری آب های سطحی در این شهرستان 
است. ورودی این کانال از شرق بیرجند آغاز 
و از سمت غرب شهرستان خارج می شود. این 
رودخانه حتی به عنوان حوضه آبریز شهرستان 
سربیشه که ۶۰ کیلومتر با بیرجند فاصله دارد 
نیز است و وقتی که بارندگی زیاد می شود این 
آب ها اینجا به هم می پیوندند و از بیرجند خارج و 
با گذشتن از خوسف وارد کویر می شوند. حسین 
فنودی، عنوان کرد: هر چند که تاکنون تعدادی 
بند آبی در مسیر آب های سطحی و رودخانه کال 
شور ایجاد کرده اند ولی کفایت نمی کند و بارها 
اعلام کرده ام که اگر جلوی آب های سطحی 
گرفته نشود وارد نمکزارهای  کویری می شوند 
و در واقع هدر می روند. او در بخش دیگری از 
صحبت های خود به بافت های فرسوده در مناطق 
مختلف شهری خراسان جنوبی هم اشاره کرد 
و گفت: بیشتر محله های شمال شهر و مناطق 
مرکزی بیرجند مانند خیرآباد، خیابان شهید 
مطهری، منتظری، ابن حسام، هفده شهریور و 
بازار قدیم از خیابان های قدیمی شهر هستند که 
دارای بافتی فرسوده اند که با توجه به اعتباری 
که برای مرمت و بازسازی این مناطق تزریق 
می شود اما کارها بسیار کند پیش می رود. 
فنودی بیان کرد: البته گاهی مالکان به خصوص 
صاحبان خانه و باغ های قدیمی در بافت های 
فرسوده هم اجازه مرمت و بازسازی این املاک 
را نمی دهند. گاهی هم همه کم کاری ها از سوی 
مسئولان شهری نیست و مالکان خصوصی 
همکاری لازم را نمی کنند به طور مثال بافت های 
تاریخی را مسئولان میراث فرهنگی مرمت و 
بازسازی می کنند و هزینه اش را می پردازند 
اما مالک خصوصی در این ملک را بر روی عموم 
باز نمی کند و اجازه بازدید به گردشگران را 
نمی دهد. عضو شورای عالی استان ها ادامه داد: 
در بافت های تاریخی، عمارت ها و باغ ها مرمت 
می شود اما درهای شان بر روی مردم بسته است. 
به طور مثال قلعه و عمارت باغ شهر مود را میراث 
فرهنگی چند سالی می شود که مرمت کرده است 
ولی متأسفانه مالک خصوصی این باغ عمارت 
اجازه بازدید برای عموم را نمی دهد آن هم قلعه 
باغی که نمونه اش در کشور وجود ندارد.  این باغ 
۶۰ هزار متر مربع است و دارای ۲۰  برج همراه 
با دیوارهای  بزرگ است ولی متأسفانه هیچ 
گردشگری تاکنون اجازه بازدید از آن را نداشته 
است. فنودی ادامه داد: بافت فرسوده بیرجند 
کوچه های تنگ و باریکی دارد که اگر حادثه ای 
مثل زلزله رخ بدهد هیچ خودروی امدادی 
نمی تواند جهت امدادرسانی و آواربرداری وارد 
این کوچه ها شود. نه تنها در شهرستان بیرجند 
بلکه همه بافت های قدیمی شهرستان های 
استان این مشکل را دارند. اینکه خانه ها در 
این بافت ها،  بازسازی و مرمت نمی شود دلایلی 
همچون عدم توانایی مالی صاحب ملک ها و 
البته عدم تخصیص اعتبار دولت در خصوص 

این منطقه است.    

خبــــر

روی خط آرمان ملی

پس از واکنش های شهردار و چند مسئول دیگر در خصوص تجمع ابری از متان در آسمان جنوب شهر تهران، چمران گفت که عکس ناسا برای یک کشور دیگر است

دلیل انکار وجود گاز متان چیست؟
       تصاویر ماهواره ای، از رؤیت توده عظیم ابر متان در جنوب ایران خبر می دهند

 اکبر پازوکی در پاسخ به این پرسش که 
برخی از شنیده ها حاکی از این مهم است که 
ژاپن به بازار لوازم خانگی ایران بازگشته است 
آیا این خبر را تایید می کنید؟ گفت: خیر این 
خبر صحت ندارد؛ تولیدکنندگان ایرانی از 
شرکت های ژاپنی قطعه وارد و بعد از مونتاژ 
به نام تولید ایرانی و با اعطای خدمات پس از 

فروش آن کالاها را در بازار عرضه می کنند. 
او با بیان اینکه تولیدکنندگان داخلی ۶۰ تا 
۷۰ درصد قطعات مورد نیاز را وارد می کنند، 
به ایلنا گفت: کشورهایی اروپایی در شرایط 
تحریم در ایران سرمایه گذاری کردند؛ به 
عنوان مثال ۲ شرکت اروپایی پکیچ های 
تولید شده یک شرکت را خریداری و به اروپا 
صادر می کنند همچنین بخاری شرکت دیگر 
به اروپا و کانادا صادر می شود. این فعال صنفی 
ادامه داد: واردات لوازم خانگی از ۱ فروردین 
۹۷ ممنوع شد اما برند سامسونگ با نام برند 
سام اقدام به تولید می کند همچنین برند 
ال جی به جی پلاس تغییر نام داده است و با 
ضمانت گلدیران به مشتریان خدمات پس از 
فروش ارائه می دهد. بقیه اقلام موجود در بازار 

بدون ضمانت نامه رسمی همگی قاچاق اند از 
جمله برندهای سونی، پاناسونیک، ال جی.... 
پازوکی با بیان اینکه در شرایط تحریم امکان 
واردات قطعه وجود دارد، گفت: قطعات 
از کشورهای ثالث وارد می شود و اگر این 
قطعات وارد نشود امکان تولید را از دست 
می دهیم. ایران به عضویت پیمان منطقه ای 
شانگهای پیوسته است و این کشورها که 

تحریم نیستند و عضویت ایران در این پیمان 
منطقه ای امکان دسترسی ما به سایر بازارها 
را فراهم می کند. رئیس اتحادیه فروشندگان 
لوازم خانگی با بیان اینکه تولیدکنندگان 
داخلی موتور یخچال، لباسشویی و پمپ 
تخلیه آب را وارد می کنند، گفت: این شیوه 
تولید در تمام دنیا رایج است. این فعال صنفی 
با اشاره به رکود حاکم بر بازار، گفت: بازاریان 

همه نشسته اند؛ چرا که درآمد مردم کفاف 
تامین نیازهای اولیه و ضروری آنها را می دهد 
و اگر به بازارهای اصلی فروش لوازم خانگی 
مراجعه کنید رکود بر این بازار را مشاهده 
خواهید کرد، فروش ها محدود به تهیه جهیزیه 
شده است. از این رو امیدواریم که سازمان امور 
مالیاتی در سالجاری این موضوع را لحاظ 
کند. او افزود: لوازم خانگی بین ۲۰۰ تا ۲۵۰ 
درصد گران شده است آیا معافیت های مالیاتی 
نیز به همان میزان تغییر کرده است؟ امروز 
سازمان امور مالیاتی معیار مالیات ستانی را 
تراکنش های مالیاتی عنوان کرده است و در 
شیوه مالیات ستانی هزینه های فروشندگان 
در نظر گرفته نمی شود. اصناف همواره مالیات 
بر درآمد را پرداخت کرده اند و پرداخت این 
مالیات را حق خود می داند اما در این افزایش 
نرخ ها کمر همه فروشندگان شکسته شده 
است و ما انتظار داریم که دولت از ما حمایت 
کند دولت در مالیات، اخذ عوارض شهرداری 
به اصناف کمک نکرد، این در حالیست که 
اصناف همواره در شرایط دشوار همراه 

دولت ها بودند. 

بازگشت برندهای ژاپنی صحت دارد؟

افزایش ۲۰۰ تا ۲۵۰ درصدی قیمت لوازم خانگی 

 
نیروهای شرکتی

از مسئولان درخواست داریم که به مشکلات و گرفتاری های 
نیروهای شرکتی که چند سال هنوز تعیین تکلیف نشده اند 

رسیدگی کنند تا بلکه ما هم تعیین وضعیت شویم. 

یک شهروند از اصفهان

مشکلات ناباروری
 هزینه های مربوط به نازایی بسیار بالا است مسئولان اعلام 
کرده بودند که هزینه های درمان به صورت رایگان است ولی به 
هر بیمارستانی که برای درمان می رویم خبری از رایگان بودن 
نیست و با هزینه های بالا باید درمان شویم. لطفا مسئولان 

وزارت بهداشت کمی هم به فکر این افراد باشند. 

کمالی از تهران 


